



■ غرفة قطر: التبادل التجاري مع المغرب زاد 130 في المئة

وواعدًا ويضم العديد من الفرص الاستثمارية التي تجذب اهتمام رجال الأعمال القطريين. مبيّنًا أنه يوجد أكثر من 80 شركة مغربية تعمل في السوق القطري بشراكة مع شركات قطرية في مجالات متنوعة أبرزها الضيافة والتجارة والمقاولات والأزياء والتجميل وحلول الأعمال.

من جانبه، لفت بيدا، إلى أنّ "هناك العديد من الشركات المغربية التي ترغب في الاستثمار في قطر التي تتميز بمناخ الاستثمار الجاذب، كما يوجد العديد من الفرص الاستثمارية في قطر والتي تستحوذ على اهتمام الشركات المغربية".

المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرّف)

بحث النائب الأول لرئيس غرفة قطر محمد بن أحمد بن طوار الكواري، مع رئيس الجانب المغربي في مجلس الأعمال القطري المغربي المشترك محمد بيدا، سبل تعزيز علاقات التعاون بين الشركات القطرية والمغربية، وفرص الاستثمار المتاحة في البلدين الشقيقين، وإمكانية إقامة تحالفات بين الشركات من الجانبين.

ونوه الكواري بنمو حجم التبادل التجاري بين البلدين عام 2021 بنسبة 130 في المئة، ليبلغ 754 مليون ريال، مقابل 330 مليون ريال عام 2017، معتبرًا أنّه على الرغم من الارتفاع الحاصل لكنه لا يزال دون الطموحات، معبرًا عن أمله في زيادة التبادل التجاري بين البلدين من خلال التعاون بين القطاع الخاص القطري والمغربي. وأشار إلى أن المغرب يعتبر سوقًا كبيرًا

■ Qatar Chamber: Trade Exchange with Morocco Increased 130 percent

The First Vice-President of Qatar Chamber, Muhammad bin Ahmed bin Towar Al-Kuwari, discussed with the head of the Moroccan side in the Qatari-Moroccan Joint Business Council, Muhammad Baida, ways to enhance cooperation relations between Qatari and Moroccan companies, investment opportunities available in the two brotherly countries, and the possibility of establishing alliances between companies from both sides.

Al-Kuwari noted the growth of the volume of trade exchange between the two countries in the year 2021 by 130 percent, to reach 754 million riyals, compared to 330 million riyals in 2017, considering that despite the rise, it is still below ambitions, expressing his hope to increase trade exchange between the two countries through Cooperation between the Qatari and Moroccan

private sector. He pointed out that Morocco is a large and promising market that includes many investment opportunities that attract the interest of Qatari businessmen. He indicated that there are more than 80 Moroccan companies operating in the Qatari market in partnership with Qatari companies in various fields, most notably hospitality, trade, contracting, fashion, beauty and business solutions.

For his part, Baida pointed out that "there are many Moroccan companies that wish to invest in Qatar, which is characterized by an attractive investment climate, and there are many investment opportunities in Qatar that attract the interest of Moroccan companies."

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)

■ انخفاض أصول الكويت الأجنبية 6.6 في المئة

أظهر تقرير صادر عن بنك الكويت المركزي، انخفاض الأصول الاحتياطية الأجنبية لدولة الكويت في ديسمبر/ كانون الأول الماضي بنسبة 6.6 في المئة على أساس سنوي، وسط ضغوط على السيولة بسبب تداعيات كورونا المستمرة.

ووفق التقرير فقد انخفضت الأصول الاحتياطية للكويت إلى 13.68 مليار دينار (45.36 مليار دولار) في ديسمبر، مقابل 14.65 مليار دينار في الشهر المماثل من 2020. وعلى أساس شهري، انخفضت الاحتياطيات بنسبة 2.77 في المئة في ديسمبر، من 14.07 مليار دينار في نوفمبر/تشرين الثاني السابق.



وتضمنت احتياطيات الكويت نحو 11.998 مليار دينار رصيد الودائع والعملات، و1.366 مليار دينار حقوق السحب الخاصة لدى صندوق النقد الدولي، و236.5 مليون دينار (783.23 مليون دولار) رصيد لدى صندوق النقد الدولي. ويشمل الاحتياطي الأجنبي للكويت ذهباً بنحو 31.7 مليون دينار بنهاية ديسمبر/كانون الأول. ويحاول الاقتصاد الكويتي التعافي من تداعيات أزمة كورونا، مستفيداً من ارتفاع أسعار النفط التي تمثل أكثر

من 90 بالمئة من الإيرادات الحكومية.
المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرف)

■ Kuwait's Foreign Assets Drop by 6.6 percent

A report issued by the Central Bank of Kuwait showed that the foreign reserve assets of the State of Kuwait decreased last December by 6.6% on an annual basis, amid pressures on liquidity due to the ongoing repercussions of Corona. According to the report, Kuwait's reserve assets decreased to 13.68 billion dinars (\$45.36 billion) in December, compared to 14.65 billion dinars in the same month of 2020. On a monthly basis, reserves decreased by 2.77 percent in December, from 14.07 billion dinars in the previous November. Kuwait's reserves included about 11.998 billion dinars

in deposits and currencies, 1.366 billion dinars in special drawing rights with the International Monetary Fund, and 236.5 million dinars (783.23 million dollars) in balances with the International Monetary Fund. Kuwait's foreign reserve includes gold by about 31.7 million dinars at the end of December.

The Kuwaiti economy is trying to recover from the repercussions of the Corona crisis, taking advantage of the high oil prices, which represent more than 90% of government revenues.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)

■ ارتفاع احتياطيات مصر الأجنبية

كشف البنك المركزي المصري، عن ارتفاع صافي الاحتياطيات الأجنبية إلى 40.980 مليار دولار بنهاية يناير (كانون الثاني) 2022 مقارنة بنحو 40.935 مليار دولار، بالمقارنة مع نهاية ديسمبر 2021، أي بارتفاع قدره نحو 45 مليون دولار.

وتستورد مصر بما يعادل متوسط 5 مليارات دولار شهرياً من السلع والمنتجات من الخارج، بإجمالي سنوي يقدر بأكثر من 55 مليار دولار، وبالتالي فإن المتوسط

الحالي للاحتياطي من النقد الأجنبي يغطي نحو 8 أشهر من الواردات السلعية وهي أعلى من المتوسط العالمي البالغ نحو 3 أشهر من الواردات السلعية، بما يؤمن احتياجات مصر من السلع الأساسية والاستراتيجية. وتتكون العملات الأجنبية بالاحتياطي الأجنبي لمصر من سلة من العملات



الدولية الرئيسية، هي: الدولار الأمريكي والعملية الأوروبية الموحدة "اليورو"، والجنه الإسترليني والين الياباني واليوان الصيني، وهي نسبة توزع حيازات مصر منها على أساس أسعار الصرف لتلك العملات ومدى استقرارها في الأسواق الدولية. وتعد الوظيفة الأساسية للاحتياطي من النقد الأجنبي لدى البنك المركزي، بمكوناته من الذهب والعملات الدولية المختلفة، توفير السلع الأساسية وسداد أقساط وفوائد الديون الخارجية، ومواجهة الأزمات الاقتصادية، في الظروف الاستثنائية، مع تأثر الموارد من القطاعات المدرة للعملة الصعبة، مثل الصادرات والسياحة والاستثمارات، بسبب الاضطرابات.

المصدر (موقع اليوم السابع المصري، بتصرف)

■ Egypt's Foreign Reserves Rise

The Central Bank of Egypt revealed that net foreign reserves rose to 40.980 billion dollars at the end of January 2022, compared to 40.935 billion dollars, compared to the end of December 2021, an increase of about 45 million dollars. Egypt imports an average of \$5 billion per month of goods and products from abroad, with an annual total estimated at more than \$55 billion. Therefore, the current average foreign exchange reserves cover about 8 months of commodity imports, which is higher than the global average of about 3 months of commodity imports, thus securing Egypt's needs of basic and strategic commodities.

The foreign currencies in Egypt's foreign reserves consist of a basket of the main international currencies, namely:

the US dollar, the single European currency "Euro", the British pound, the Japanese yen and the Chinese yuan, it is a percentage that distributes Egypt's holdings of them on the basis of the exchange rates of those currencies and the extent of their stability in international markets. The main function of the foreign exchange reserve at the Central Bank, with its components of gold and various international currencies, is to provide basic commodities and pay the premiums and interests of foreign debts, and facing economic crises, in exceptional circumstances, with resources from foreign currency-generating sectors, such as exports, tourism and investments, affected by the turmoil.

Source (Youm7 Egyptian Website, Edited)